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Vážení občané,  
milí čtenáři,
zajisté jste si všimli 
zásadní změny 
ve  zpravodaji, týkající 
se nové titulní strán-
ky a grafické úpravy 
označení rubrik i strá-
nek uvnitř listu. 

Vyniká moderní design loga našeho  
města, které existuje již řadu let a zvětšila 
se úvodní fotografie na rozměr celé strany. 
Upustili jsme od používání městského  
znaku, hodícího se spíše na úřední doku-
menty. Proto tato změna. Jedním z důvo-
dů je i přizpůsobit tvář listu modernímu 
trendu a možnému zapojení vás čtenářů 
do jeho tvorby, abyste se na něm mohli 
podílet. Podrobnosti najdete uvnitř listu. 

V dalším obsahu najdete podstatnou 
 informaci starosty města k uzavření  
nových smluv s firmou ČEVAK ohledně 
vodného a stočného na letošní rok. 
Podařilo se sjednat snížení původního 
navýšení o cca 30 %. A to není rozhodně 
málo. 

� Rudolf Herčík
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Editorial Zpravodaj v novém stylu
Proč změna?

Vážení čtenáři, 
jak jste jistě zaznamenali, listujete ve Vy-
šebrodském zpravodaji s novým vzhledem 
a  uspořádáním rubrik. Avizoval jsem ostatně 
v jednom z předešlých vydání, že se chci při-
činit, aby list odpovídal novým trendům a po-
třebám občanů. Jsem si vědom, že zpravodaj 
v minulosti získal řadu ocenění, ale některé 
grafické úpravy mne vedly k úvaze o potřeb-
né změně k modernějšímu trendu, že je třeba 
se odpoutat od dlouholetého stereotypu.  
Jelikož vítězná kandidátka Perspektivy úspěš-
ně spolupracovala v předvolební kampani 
s  panem Františkem Fazekasem, který se sta-
ral o PR, rozhodl jsem se na něj obrátit: 

„Byl jsem osloven šéfredaktorem Vyšebrod-
ského zpravodaje, zda mě nenapadá, jakým 
způsobem změnit titulní stranu tak, aby byla 
moderní a na první dobrou měl čtenář chuť 
se do  periodika začíst. Přišel jsem s návrhem,  
který dává přednost logu města, které je oprav-
du hezké a mělo by dostat více prostoru v pre-
zentaci města. Dále mě napadla myšlenka velké 
titulní fotografie, díky které lze zapojit do tvorby 
širokou veřejnost. Hezkou a kvalitní fotku dnes 
vyfotí i lepší mobilní telefon, a tak se zde otvírá 
možnost obyvatelům i návštěvníkům města po-
dílet se na tvorbě Vyšebrodského zpravodaje, 
což je nosná myšlenka změny. Osobně jsem ve-
lice nadšen spoluprací s grafičkou zpravodaje, 
která z jednoho návrhu pochopila myšlenku, ja-
kým směrem změnu vést a věřím, že  Vyšebrod-
ský zpravodaj se tak dočká ocenění nejen u  čte-
nářů, ale i u odborného publika.“ vysvětluje 
myšlenku změny František Fazekas. 
 
Jsem velice rád za návrh pana Fazekase, který 
nás nestál žádné finanční prostředky, což zde 
doposud nebývalo zvykem. Návrhu se posléze 
ujala paní Michaela Jírovcová z  grafického 
studia, která se na tvorbě tohoto periodika 
dlouhodobě podílí.

„Titulní strana obsahuje grafické prvky, jako 
čistou a čitelnou hlavičku s logem města, 
velkorysé foto městských zákoutí a okolí, 
info pruh, odkazující na vybrané články uvnitř  

zpravodaje s čitelností textů na bílém pozadí. 
Doplňující text v odstínech černé a červené ne-
ruší výraznou velkou fotografii a foto oddělené 
z obou stran bílou působí jako okno do pro-
storu, ve kterém vidíme město. Další změny se 
týkají barevného oddělovníku rubrik, navazující 
na  grafiku titulní strany. Upravené je i číslování 
v zápatí stran, doplněné o titulek VYŠEBRODSKÝ 
Zpravodaj,“ komentuje změnu paní Jírovcová. 
  
Redakční rada spolu s PR poradcem vybrala 
z několika návrhů konečnou verzi, kterou tak 
předkládáme čtenářům v tištěné podobě.  
Věříme, že se občanům změna zalíbí, i když 
se dá očekávat i chladné přijetí ze strany 
některých konzervativně laděných čtenářů. 
Nový vzhled ale současně dává prostor pro 
zapojení spoluobčanů do soutěže. Fotografii 
na titulní straně laděnou k danému měsíci 
a  období roku či významné události, která 
bude zveřejněna, označíme autorem v ti-
ráži na  straně 2. Na konci roku vyhlásíme 
vítěze z řady publikovaných fotografií, který 
obdrží zajímavou cenu. Rádi uvítáme foto-
grafie v maximální možné kvalitě, oriento-
vané na  výšku v  souladu s orientací titulní 
strany. Mimo možností aktivně se podílet 
na tváři zpravodaje, mají změny širší do-
sah. Zanedlouho totiž budete informováni 
o podmínkách další soutěže Brody v Brodě, 
ve které občané partnerských měst soutěží 
s  fotografiemi v  různých kategoriích. Věříme, 
že  vás pobídka osloví a nová verze zpravoda-
je zaujme. 

Těšíme se na spolupráci s vámi.

Fotografie lze zasílat na e-mail:
zpravodaj@mestovyssibrod.cz 
nebo osobně předat na nosiči dat 
v Infocentru. 

 Za redakční radu      
 Rudolf Herčík
 šéfredaktor

Pozvánka na jednání zastupitelstva města
Vážení občané, zveme Vás na pravidelné jednání ZM, které proběhne ve středu 8. března 
2023 v 18 hod. v zasedací místnosti MěÚ. 
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Rekonstrukce 
průtahu 
městem
Vážení spoluobčané, 
chtěli bychom vás informovat, že dlouho plá-
novaná rekonstrukce průtahu městem započ-
ne v postupných etapách v přibližném termí-
nu od 15. 03. 2023 do 29. 02. 2024, kdy bude 
končit poslední 12. etapa. Rekonstrukce se bu-
de týkat nejen povrchu komunikace, ale i  vy-
budování nové dešťové kanalizace, obnovy 
vodovodu včetně jeho přípojek, nového ve-
řejného osvětlení a úpravy povrchu chodníku 
na pravé straně náměstí. V ulici Kaplická pak 
také dojde k výměně splaškové kanalizace. 

Již od října vedeme jednání ke sjednocení 
povrchu pravé strany chodníku na náměstí 
tak, že na původní kamenné desky bude na-
vazovat jednotná kamenná dlažba. Nový ná-
vrh již nebude obsahovat kombinaci různo-
rodých materiálů a typů povrchu chodníku. 
Pokud firma Cetin odsouhlasí investici, došlo 
by i k pokládce optického kabelu.

Na základě usilovných jednání se zhotovitelem 
se nám podařilo pro Kaplickou ulici vyjednat 
výrazně kratší dobu úplné uzavírky a dalších 
omezení v dopravě cca na jeden měsíc. Z po-
čátečního jednání se zhotovitelem totiž vyšlo 
najevo, že bývalé vedení města odsouhlasilo 
úplnou uzavírku ulice Kaplická, která by trvala 
přibližně dva a půl měsíce. 

Veškeré další informace, které se budou tý-
kat dopravního omezení, budou zveřejněny 
v  nejbližším možném termínu po odsouhla-
sení příslušných orgánů prostřednictvím infor-
mačních médií města Vyšší Brod. Další infor-
mace a podrobnosti Vám přinese příští vydání 
Vyšebrodského zpravodaje.

Realizace této akce bude nejen finančně,  
ale i časově velmi náročná, proto bychom Vás 
chtěli předem požádat o Vaši trpělivost a po-
chopení.  

Romana Ouředníková, 
místostarostka

Jaroslav Marek,  
místostarosta

Na slovo se starostou
Jsou to již tři měsíce od převzetí úřadu, co se za tu dobu 
povedlo?

„Zatím se daří pouze udělat pořádek v plánovaných inves-
ticích, např sjednocení kamenné dlažby na již schváleném 
projektu náměstí. Bylo zde původně navrženo několik typů 
betonového a chaotického kamenného zadláždění. Řešíme 
havarijní stav střechy ZŠ, kde je neřešená havárie již rok. 

Zastavil jsem desetimilionovou investici předchozího vedení 
města na rekonstrukci čtyř kanceláří starosty a tajemníka.”

Občany Vyššího Brodu zajímá, jak to bude s realizací obchodního domu?
„Realizace předpokládala investici města do záchytného parkoviště pro návštěvníky města vedle 
obchodního domu. Nehledě na nesmyslnost tohoto parkoviště není parkovaci plocha zakresle-
na v územním plánu a tudíž stavba obchodního domu by neměla normou požadované parko-
vací prostory. Realizace musela být z tohoto důvodu odložena.”

Mezi občany se povídá, že odmítáte jezdit služebními vozy a místo toho jezdíte svými. 
Občané mají pocit, že vám platí jejich provoz. Co je na tom pravdy? 
„Předchozí vedení města užívalo služební  vozidla jako svoje soukromé, tedy bez prokázání ces-
ty a vyúčtování jízd. Průměrné měsíční náklady na auto Škoda Scala byly při průměrně najetých 
a  neprokázaných 1200 km – 11.064 Kč. Nejsou započítány výměny pneumatik, pojištění, opravy 
apod.  Nyní jsem nechal vozidla označit logem města a osadit GPS s výstupem na prokázání cest. 
Osobně používám svoje soukromé vozidlo a to pouze při prokázání cesty např. na Krajský úřad 
s doložením místa a účelu cesty. Současný místostarosta a já jsme prokázali náklady za 6.014 Kč 
za měsíc. Předpokládám přehlednost služebních cest a úsporu výdajů.”

Děkuji za rozhovor
 Nikola Mikešová                                                                                         

Tak jako všude, ani Vyššímu Brodu se nevy-
hýbá energetická krize. Nové vedení města 
má tak před sebou nelehký úkol, aby dopad 
na obyvatele a město jako takové byl co nej-
menší. Nárůst cen energií se totiž promítá 
třeba i do cen vodného a stočného.

FRANTIŠEK FAZEKAS

Obyvatelé Vyššího Brodu se dramatického 
zdražování vodného a stočného bát ne-

musí. Ačkoliv společnost ČEVAK cenu za vodu 
v novém roce plánovala navýšit zhruba o 16 
korun za metr krychlový, z 88,70 Kč s DPH  na 
téměř 105 korun, zastupitelstvo města návrh 
vodohospodářů nepřijalo.

„Přistoupili jsme na jednání se společností ČEVAK, 
která velmi vstřícně s námi zasedla k nové kalku-
laci. Povedlo se nám v rámci smlouvy doladit ce-
ny energií, které mají vycházet z předchozích let, 
a tím se nám podařilo domluvit snížení původní-
ho navýšení oproti roku 2022 o cca 30 procent. 

Osobně to považuji za velký úspěch. Co jsem se 
osobně dozvěděl, tak naše město je jedno z mála, 
které s naším provozovatelem vodovodů a kana-
lizací vůbec vstoupilo do jednání o nové ceně,“ 
komentuje ceny vodného a stočného starosta 
Vyššího Brodu Jindřich Hanzlíček.

Díky tomuto jednání se tak nová cena vodného 
a stočného snížila oproti původnímu návrhu na 
99,80 Kč s DPH, přičemž 90 procent pitné vody 
pochází z městských vrtů. V budoucnu by to 
mělo být až 100 procent. 

V řadě měst v novém roce podražily i další ná-
klady na každodenní provoz, včetně dodávek 
tepla. I v tomto případě vyšebrodští ušetří. 
Zdroje vytápění některých objektů ve městě 
budou řešit tepelná čerpadla.

„Na zdrojích tepla, které nám to umožní, navrh-
neme udělat tepelná čerpadla typu země-voda, 
tedy vrty. Ovšem toto řešení nám umožňují jen 
některé objekty,  /pokračování na str. 4/

Město pomáhá svým obyvatelům 
s cenami energií
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„Městský architekt pečuje o kvalitu městského prostředí, pomáhá radnicím definovat a rozvíjet identitu 
místa. Pro město je odborným konzultantem ve věcech urbanisticko-architektonických, v jistém slova smyslu 
mediátorem mezi městem, stavebníky a občany.“

Ing. arch. René Dlesk, Ph.D. je původem ze Slovenska, do České republiky se dostal oklikou přes Holandsko, Německo 
a Itálii kde celkem7 let pracoval u Ericka van Egeraata, anebo samostatně už pod značkou P-U-R-A. Je člověk, jehož 
diplomová práce byla v užším výběru 50ti nejlepších diplomových prací světa, je držitel nominace na cenu Dušana 
Jurkoviče za návrh domu, držitel ocenění v mezinárodní soutěži EUROPAN-EUROPE apod. Od roku 2019 však působí 
také jako městský architekt ve Vimperku. Požádali jsme jej proto, aby nám přijel do Vyššího Brodu ukázat a popovídat 
o  čem je a není práce městského architekta a  jakou roli vlastně takový architekt má. Třeba nám toto setkání pomů-
že s rozhodnutím, zdali a jakou formou by nám mohla role městského architekta pomoci s dalším rozvojem města 
a  jeho kultivací i u nás ve Vyšším Brodě. 

Srdečně Vás zvou Romana 
 a Robert Ouředníkovi

Vážení Vyšebrodští, srdečně Vás zveme na povídání  
o rolích městského architekta s panem René Dleskem

DĚKUJI, PANÍ TAJEMNICE
Vážená paní Račáková, děkuji Vám za roky spolupráce, profesně jste mě posunula, Vaše podněty byly vždy promyšlené a k věci.  
Diskuze a rozhovory na jakékoli téma byly zapálené, odborné.., ale vždy přímé a nestrojené. 

Velmi oceňuji Vaši profesionalitu, pracovitost, přátelský postoj a mnoho dalších vlastností. Přeji Vám do dalšího profesního života jen to dobré!  

 Dita Kaiserová

Jihočeské
minuty

Lipnožurnál TV sklad Jihočeské
víkendy

expresní vlna zpráv

Vaše lipenská televize 
s oblíbenými pořady

www.kuryr.tv

 /pokračování ze str. 3/
jako například bývalá česká škola, dům s pečo-
vatelskou službou a také se toto řešení pokusíme 
realizovat u objektu mateřské školy. Princip vytá-
pění, který je pro panelové domy, nám bohužel 
využití tepelného čerpadla neumožní,“ upřesňuje 
starosta.

Opatření proti rostoucím cenám energií je na 
vyšebrodské radnici aktuálně jedno z nejdisku-
tovanějších témat. „Naše současné vedení města 
má snahu, abychom ten dopad energií, který na 
nás díky celosvětovému dění dopadá, byl na naše 
občany co nejmenší. Přiznáváme, že se nám to 
nepovede úplně eliminovat, ale děláme vše pro 
to, aby to město Vyšší Brod i naši spoluobčané, 
kteří bydlí v obecních bytech nebo v bytech napo-
jených na veřejný zdroj tepla, ustáli energeticky 
a hlavně finančně,“ dodává závěrem Jindřich 
Hanzlíček. 

Café Stodola, 16. 2. 2023 od 18:00 hod.

Město Vyšší Brod podporuje posun k eko-
logii. A proto podporuje elektromobi-

litu. V roce 2022 se tehdejší vedení města  
domluvilo na instalaci veřejné dobíječky 
aut se společností E.ON. Stanice je umístěna 
na  veřejném parkovišti vedle dřevěné lávky 
u  řeky. Město pronajalo investorovi 2 par-
kovací místa a kousek pozemku na instalaci 
samotné dobíjecí stanice. Jsme jedním z bo-
dů na mapě stanic, která se stále víc rozrůstá. 
Myslíme zeleně a jsme připraveni na budouc-
nost. 

Elektromobilita
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V novém roce jsme zahájili aktivizační činnosti procvičováním paměti našich seniorů a jako 
tradičně nás potěšila milou návštěvou naše paní knihovnice. Ta si pro naše seniory připravila 

čtení na téma zdraví. V měsíci únoru bude na programu tvorba a povídání na téma masopust.  
Pozvání do klubovny DPS platí pro všechny seniory z Vyššího Brodu a jeho místních částí.

Budeme se na vás těšit každé úterý ve 13:30 hod. � Mgr. Lenka Grbačová                                                                                                         

Aktivizační činnosti v DPS

Chtěli bychom mezi nás do baby klubu Klubíčko  
pozvat všechny nové maminky s jejich dětičkami 

od 0 do 3 let. Čeká vás fajn prostředí a výtvarné  
a tvořivé dílničky pro děti. Scházíme se každý čtvrtek 
od 9:00 do 11:00 v klubu pod kinem. Vstupné je 30 Kč 
za jednoho dospělého. Budeme se na vás těšit. 

Mgr. Lenka Grbačová                                                                                                         

Poděkování
Chtěli bychom moc poděkovat všem paním učitelkám a dětem ze Základ-

ní a  Mateřské školy Vyšší Brod, kteří se podíleli na akcích v DPS. Pro naše  
seniory a myslím, že i pro děti je toto mezigenerační propojení velmi důležité  
a inspirativní. Velmi si toho vážíme a těšíme se na další spolupráci v roce 2023. 

� Mgr. Lenka Grbačová                                                                                      

Baby klub – Klubíčko
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Určitě se každému z nás hromadí vysloužilé 
elektrozařízení, jako třeba staré telefony 
nebo zarezlé nefunkční varné konvice, růz-
né přehrávače, apod….

Jistě jste si na našich třech sběrných mís-
tech v  ulici Pohraniční stráže, Zahradní ul. 

a  u  hrudkovské prodejny všimli výrazných čer-
vených kontejnerů na drobné elektrospotřebi-
če. Vývoz provádí společnost ASEKOL, na zákla-
dě jednak pravidelných čtvrtletních intervalů 
nebo na naši výzvu. Společnost ASEKOL nám 
zasílá odměny za zpětný odběr těchto elektro-
zařízení a tyto příjmy jsou součástí rozpočtu 
odpadového hospodářství.

Ne úplně pravidelně se stane, že se někdo 
snaží do kontejneru nacpat něco, co nemůže 
prolézt otvorem. Tak se snaží ze všech sil, až to 

tam nacpe za každou cenu a kontejner de fac-
to ucpe. Prosíme tedy všechny, aby větší spo-
třebiče jako např. televizory, větší rádia, odvá-
želi na sběrný dvůr a v případě, že je kontejner 
zaplněn, což nezjistíme jinak než tím, že už se 
tam nic nevejde, neponechávali věci odložené 
vedle kontejnerů, ale posečkali s vyhozením 
po vývozu kontejneru. Vždyť o nic nejde…  
ruku na srdce, jak dlouho jsme přemýšleli, 
 než to vyhodíme? No a pokud na to chvátám, 
odvezu to rovnou do sběrného dvora sám…

(O uskutečněných vývozech těchto elektro-
kontejnerů budeme dávat malou informaci 
na  stránky odpadového hospodářství. )

Ponecháním na zemi se  věci pro další zpra-
cování znehodnotí a jednak se tím všichni, 
co odloží odpad mimo kontejner, dostáva-
jí na  šikmou plochu, neboť porušují obec-
ně závaznou vyhlášku obce a zákon o odpa-
dech. Odpad se odkládá beztrestně a zadarmo 
do  míst určených, tj. do kontejnerů anebo 
do  sběrného dvora, nikoliv na zem vedle. 
Sběrná místa nejsou místa pro odkládání věcí, 
ale  stanoviště kontejnerů, do nichž se tříděný 
odpad odkládá!

Co tedy patří do červených kontejnerů? 
Vždycky především drobné elektrospotře-
biče do maximální velikosti 51×36×40 cm.
Tj. mobilní telefony, vysílačky, navigace, pře-
hrávače mp3, diskmany, rádia, notebooky, klá-
vesnice, myši, baterie a nabíječky, kalkulačky, 
budíky, elektronické hračky, auta na vysílačku, 
roboti, menší kuchyňské spotřebiče (šlehače, 
toustovače, mixéry, drtiče ledu, rychlovarné 

Přesně ve 14:21 nám byl z linky 150 ozná-
men požár budovy, ke kterému jsme 

okamžitě vyrazili. Na místě jsme zjistili,  
že se jedná o dřevěnou boudu, která již 
byla celá v plamenech. Hasit přijeli za námi 
kolegové z Přízeřu a profesionální jednotka 
z Frymburku. 

Na uhašení jsme spotřebovali 15 m3 vody, 
pak jsme ještě museli demontovat zbyt-
ky střechy (střešní krytina, trámy). Zásah 
probíhal i v dýchací technice a trval téměř 
4  hodiny. 

Děkuji všem kolegům za perfektně odvede-
nou práci. 

D. Krob – starosta SDH

Není dobré si udělat na začátku nového roku 
pořádek v „krámech“?

27. prosince 2022 lehla 
popelem bouda 
pod fotbalovým hřištěm

stanoviště Vyšší Brod
Pohraniční stráže
Hrudkov
Zahradní ulice
Sběrný dvůr

konvice); fény a kulmy, elektrické kartáčky,  
holicí strojky; žehličky, ruční vysavače…. 

Myšlenka na konec: Odpadové hospodářství 
má s naším životním prostředím víc, než si my-
slíme: O tom, jaké bude naše společné životní 
prostředí rozhodujeme rádi všichni; chceme 
mít někde támhleto  nebo ono, nové stromy, 
staré kácet, nebo nějaký záhon… k čemu nám 
to bude, když bude kolem nás „binec“… bude 
z toho jen Potěmkinova vesnice. 

Za odpadové hospodářství
 Ing. Dagmar Poláčková

Z úřadu
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Poděkování
Děkuji paní Nikole Švancárové a dě-

tem z  jejího sboru za to, že  věnovaly 
svůj čas a zazpívaly na Půlnoční mši svaté 
v  klášterním kostele. Společně s dospělými 
zpěváky svým zpěvem umocnily nádheru 
liturgie. Děkuji také těm dětem, které přišly 
zpívat k živému Betlému. 

 Lukáš Krutský – varhaník

Vánoční tvořivé dílny
Ve středu 21. prosince se v naší škole opět konalo předvánoční tvořivé dopoledne s názvem Vánoční dílny. Také letos 

jsme dětem chtěli zkrátit netrpělivé čekání na vánoční prázdniny a Ježíška, a proto jsme pro ně opět připravili pracovní 
tvořivé dopoledne. Z pestré nabídky činností si děti mohly vybrat tu svou a pak už nezbývalo nic jiného, než se s chutí  
a vervou pustit do díla. A tak žáci a žákyně např. vyřezávali dřevěné ozdoby, vyráběli různé vánoční dekorace, vytvářeli důmyslné dárky  
z papíru a přírodních materiálů, pekli linecké cukroví, plnily netradiční sportovní aktivity v  netradičních sportovních disciplínách v tělocvičně, 
vyráběli vánoční fotorámečky atd. Devátá třída pilně pracovala opět celé dopoledne s prvňáčky. 

Pod dětskýma rukama vznikala opravdu zajímavá a vkusná dílka a kdoví, třeba zrovna výrobek z některé z dílen pomohl zkrášlit vánoční 
atmosféru u  vás doma a možná udělal radost pod stromečkem právě vám!  Mgr. Schlegelmilchová Radka

Vánoční ohlédnutí

Dárek za úsměv 
podruhé
Nedávno jsme psali o vánočním jarmarku, 

který se konal v naší škole. V posledním 
předvánočním týdnu se od pondělí do středy 
mohl o vybraných přestávkách každý zúčastnit 
libovolného vybírání dárků za hezký úsměv. 
Vzhledem k velkému nadšení všech zúčastně-
ných dětí, a především promyšlené organiza-
ci ze strany paní učitelky Faktorové, byla tato 
předvánoční dárková událost velmi úspěšná. 
Mockrát ale děkujeme  i  deváté třídě, protože 
bez jejich velkého nasazení a zápalu pro věc 
by jarmark určitě nebyl takovým, jakým byl.  
Dík patří i paní učitelce Korchové za fotodoku-
mentaci. Tak třeba zase někdy na shledanou. �

Mgr. Schlegelmilchová Radka

V polovině listopadu přivezla z Betléma tento plamen dvanáctiletá dívka z Altenbergu u Lin-
ze, která se stará o ukrajinského spolužáka a ona také řekla „Betlémské světlo je jednoduchý 

symbol, který přináší mnoha lidem radost a má nám každý rok připomínat, jak důležitý je mír pro nás 
všechny. Prosím važme si toho, že žijeme v míru, svobodě a přátelství.“ Letošní předání Betlémského 
světla od hasičů z hornorakouského okresu Freistadt českokrumlovským hasičům se uskutečnilo  
v sobotu 17. prosince 2022 od 17:00 hodin v kostele sv. Petra a Pavla v Tragweinu, v Rakousku. 
Bylo to již po třicáté čtvrté, kdy se společně potkávají hasiči na obou stranách hranice. Setkání se 
zúčastnilo 20 hasičských sborů z Českokrumlovska.

V roce 2023 se předání uskuteční poslední sobotu před Štědrým Dnem na české straně. 

Betlémské světlo
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Pohled (do) minulosti
Dne 7. ledna 2023 proběhl ve Vyšším Brodě 

Novoroční výšlap k poutní kapli Maria Rast. 
Hromadný snímek, který byl zveřejněn na Fa-
cebooku a který zachytil jeho účastníky přímo 
na poutním místě, mne inspiroval k vytvoření 
hned dvou srovnávacích fotografií. První vari-
anta je srovnání s pohlednicí od neznámého 
autora, která prošla poštou v roce 1908. Je zde 
zachyceno církevní procesí v prostoru před 
kostelíkem a poutní kaplí. Přestože dnes areál 
poutního místa Maria Rast vnímáme jako jeden 
celek, vznikalo toto místo postupně. Kostelík, 
jehož vstupní portál vidíme vpravo, vznikl v  ro-
ce 1888. Teprve dva roky nato byla zbořena 
provizorní kaplička, která vznikla nad kame-
nem, kde dle pověsti spočinula Panna Maria 
s  Ježíškem. Na jejím místě byla v roce 1890 ve 
stejném pseudorománském stylu jako kostelík 
vystavěna prostorná kaple, někdy také nazýva-
ná hala, o půdorysu připomínající písmeno „T“. 
Poslední součástí poutního místa je 14 kamen-
ných kapliček křížové cesty a kaple Božího hro-
bu s kamenným křížem přímo pod kostelíkem 
a poutní kaplí. Ty byly postaveny až za dalších 
osm let, tedy v roce 1898. Z toho nám vyplývá, 
že poutní místo Maria Rast vznikalo během 
jednoho desetiletí.  A to ještě nebyl jeho vznik 
úplný. Na pohlednici je pozoruhodné, že zde 
není ještě ani kamenná kazatelna, která je dnes 
na prostranství před kostelíkem. Na jejím místě 
je pod stromem vidět jen dřevěné zábradlí její 
předchůdkyně.

Druhá historická fotografie, která nám poslouží 
pro srovnání, je snímek vyšebrodského foto-
grafa Josefa Kashofera. Kdy fotografie vznikla, 
není známo, ale dá se soudit, že to bylo ještě 
před rokem 1918. Tak jako na soudobém sním-
ku z Novoročního výšlapu, kdy je ve dveřích 
kostelíka zachycen kněz, je i na historické fo-
tografii v podstatě na témže místě zachycena 
církevní osoba. S největší pravděpodobností to 
bude tehdejší vyšebrodský farář P. Felix Dick, 
který byl farářem od roku 1904. I když by se 
mohlo zdát, že hromadná fotografie z letoš-
ního Novoročního výšlapu mohla být aranžo-
vána dle starých snímků, jde v tomto případě 
opravdu o podobnost čistě náhodnou.

Jen jako doplněk přidávám samostatně po-
slední snímek. Jedná se o pohlednici z ate-
liéru známého českokrumlovského fotografa 
Josefa Seidela. Vydána byla v roce 1908 a jde 
o dodatečně kolorovanou pohlednici. Vpravo 
je zachycen celý kostelík i s věžičkou a vlevo 
vidíme část poutní kaple. Před kostelíkem je 
vyfotografováno také procesí poutníků, kteří 
na poutní místo Maria Rast vystoupalo. 

http://vyssibrod-historicky.cz

Text: Jiří Anderle

Historie

První výšlap roku 2023 se neuvěřitelně povedl. Ve  spolupráci s  MAS Rozkvět a  projektem  
Cisterscapes jsme podnikli novoroční, vlastně vzhledem k  datu konání spíše Tříkrálový,  

výstup k poutnímu místu Maria Rast am Stein. Všichni ho máme rádi a rádi se tam vracíme, 
proto to bylo ideální místo ke společnému setkání po Vánocích a Novém roce. Sešlo se nás více 
než 70. Jan Mráz (Lesnické služby) bezpečně dopravil na místo 40 l čaje, pečivo, škvarky, dřevo 
na oheň a mnoho dalšího. Děkujeme.   

Knihovnice Tereza přímo na  místě ocenila tzv. Dobyvatele vrcholu diplomem a  dárkovým  
poukazem na sportovní oblečení či potřeby. Bylo to vyvrcholení celoroční výzvy. Vítězem se 
stal p. Marek Pavelec se svými 570 výstupy. Nová vrcholová kniha je opět umístěna ve schránce 
a čeká na své dobyvatele. 

Poté nás pozval kněz David Kučerka z Rytířského řádu křížovníků s červenou hvězdou do kaple 
a celebroval zde mši. Uctili jsme památku Rajmunda z Peňafortu a také nedávno zemřelého 
tatínka jedné z účastnic, který by den před tím měl narozeniny. Bylo to velmi dojemné a milé. 
Když jsme si místa i zážitků dostatečně užili, vyrazili jsme směr hotel Šumava, kde byla pro  zá-
jemce připravena přednáška a  hlavně teplá tříkrálová polévka, která nás všechny příjemně  
zahřála. Lepší závěr dne jsme si nemohli ani přát.  
 dk

Novoroční výšlap 2023
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Novoroční výšlap na Maria Rast am Stein.

Beseda Ukrajina

Fotoreportáž
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Tajný život stromů
 Peter Wohlleben

Renomovaný lesník Peter 
Wohlleben nám dává na-
hlédnout do  skrytého života 
stromů a  odhaluje nečekané 
skutečnosti: stromy mají pa-
měť, předávají si informace, 

pociťují bolesti, dokonce mohou dostat úpal 
a časem se jim tvoří vrásky.

Všechny řeky 
Dorit Rabinjanová
Kontroverzní román izraelské 
autorky o  lásce, který naráží 
na  zapovězené hranice mezi 
jejich zeměmi, komunitami 
i rodinami. 

Temná strana 
Danielle Steel
Strhující příběh o temné strán-
ce mateřství je plný psycholo-
gického napětí.

Ztracená dívka z Berlína 
Ella Carey
Historický román inspirovaný 
skutečnými událostmi. Mia je 
nalezená a  zachráněná váleč-
nou zpravodajkou a  jejím ko-
legou. Zachrání Mia je, když je 
potřeba? 

Psychohry 
Leona Deakinová
Čtyři cizí lidé jsou nezvěstní. 
Na místě jejich posledního vý-
skytu pokaždé zůstane přání 
k  narozeninám, kde stojí: DÁ-
REK PRO TEBE JE TAHLE HRA. 
MÁŠ ODVAHU HRÁT?

Vodní hrob 
Martin Goffa
Novinář Marek „Terence“ Vráz 
se setkává s  umírající ženou, 
která chce na  poslední chvíli 
ulevit svému svědomí. Svěří se 
mu, že před lety tajně porodila 
a pak zabila své dítě.

Lars mele maso
Daniel Gris
Benovi se ztratí dítě, stokilový 
pořízek Sam, který se živí jako 
vyhazovač. Sam je nezvěstný, 
Ben propadá skepsi a Lars má 
jako obvykle všechno a všech-
ny zachránit.

Osobní asistentka
Renée Knight
Osobní asistentka může být 
tou nejnebezpečnější osobou. 
Co se stane po dvaceti letech 
oddané služby?

Čtenářský koutek
Vílí býlí 
Radomír Socha
Pohádka o  tajemství kouzel-
ného herbáře s  ilustracemi 
Evy Chalupíkové. Každá kapi-
tola obsahuje cvičné otázky 
pro připomenutí poznatků 

a porozumění textu. 

Bludiště 2, 
záhada Zlaté věže
Hiro Kamigaki
Velkoformátová kniha s  de-
tailními ilustracemi pohltí 
každého, kdo má rád bludiště 
a záhady. 

Jak přežít svou vlastní  
pubertu i s učiteli a rodiči  
Markéta Švamberk Šauerová
Puberta jako osobní re-
voluce, kterou je potřeba 
přežít na  všech frontách. 
Kniha je primárně určena do-
spívajícím, zajímavá je však 

pro všechny zúčastněné. 

Pro dospělé

Chyť toho králíka 
Lana Bastašič
Román rekonstruuje přátel-
ství dvou bosenských žen, 
které byly od  mala nerozluč-
né, než se mezi nimi všechno 
bolestně pokazilo. 

Hotel Buckingham
Anton Du Beke
Londýn 1936. V  exkluzivním 
hotelu Buckingham se setká-
vají mocní politici, úspěšní 
podnikatelé, hvězdní herci 
a smetánka včetně členů krá-
lovských rodin. 

Sestřičky pod jmelím
Donna Douglasová
Sedmý díl Vás opět zavede 
do  venkovské nemocnice 
v  Nightingale. Vánoce roku 
1941 jsou pro sestřičky velmi 
náročné. 

Převážně zdvořilý Leopold 
Michal Viewegh
Leopold, novinář ve středním 
věku, žijící ve  stereotypním 
manželství s  Nelou, má až 
nutkavou potřebu vyjadřovat 
se ve verších a za všech okol-

ností zůstávat zdvořilý, což ho občas dostává 
do velice prekérních situací.

Pro děti

Dešťovky
Lucie Šukolová
Tato unikátní haptická 
knížka pomáhá dětem 
rozvíjet na základě krátké-

ho příběhu o dešťovkách/žížalách jejich gra-
fomotorické dovednosti.

Lidové říkanky
Kouzelné čtení
Dvanáct známých lidových 
říkanek, které přecházejí 
z  generace na  generaci v  in-
teraktivním kabátku. 

Hravá písmenka
Kouzelné čtení
Naučná zábava s  písmenky 
může začít s  interaktivní kni-
hou a tužkou od Albi. 

MĚSTSKÁ 
KNIHOVNA

Vyšší Brod

Knihovna v lednu ocenila na základě výsledků 
Čtenáře roku i  Dobyvatele vrcholu. Knihov-
na má také své výsledky v  podobě statistiky, 
kterou v  průběhu ledna zpracovává. Ráda se 
s Vámi o tato čísla podělím. Knihovna disponu-
je 15.203 knihovními jednotkami. V roce 2022 
se rozrostl knihovní fond o 526 knih a vyřazeno 
z něho bylo 643 knih, které jsou Vám zdarma 
k  dispozici v  Knihobudce ve  vestibulu kina. 
Knihovna má 235 registrovaných čtenářů, kteří 
si vypůjčili v loňském roce 8.047 knih a perio-
dik. Knihovna uspořádala 88 kulturních a vzdě-
lávacích akcí. Knihovna také žádala o  dotace. 
Získala tak grant dotačního programu Česká 
knihovna na  nákup knih českých spisova-
telů, ale také dotaci od  Ministerstva kultury 
na  nákup nového knihovnického katalogu 
Tritius či dotaci na  nákup vybavení knihovny  
z projektu Jihočeského kraje „Komunitní a udr-
žitelná knihovna 2022“.

V únoru se na Vás budu těšit na některé z kul-
turních akcí. Pokud by měl někdo chuť přispět 
nějakou „romanťárnou“ do  Valentinského  
čtení, je po předchozí domluvě vítán. 

www.knihovnavyssibrod.cz

Kultura
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Znamenitá mrtvola
 Agustina Bazterrica
Svět se nevratně změní 
ve chvíli, kdy se objeví smrtící 
virus, který přenášejí zvířata: 
od  divoce žijících po  domácí 
mazlíčky, všechna musí být 
utracena a  jejich maso už se 

dál nesmí jíst. Vlády čelí situaci drastickým 
způsobem.

Chladná jako led
 Teresa Driscollová
Míle od  domova a  syna Bena 
jede Sophie se svým manže-
lem ve vlaku a zaskočí ji děsi-
vý telefonát. Její syn skončil 
po tragické nehodě v nemoc-
nici. 

Carmen, skutečný život 
Hany Hegerové 
Tomáš Padevět
První a  jediný komplexní do-
kumentární román o  největší 
česko-slovenské šansoniérce. 
Vznikl s jejím souhlasem, s pod-

mínkou, že může být zveřejněn až po její smrti. 

Andrej Vlasov: Vlastenec 
nebo vlastizrádce 
Milan Syruček
Autor v  knize strhujícím způ-
sobem líčí osobnost a  život 
Andreje Andrejeviče Vlasova, 
snaží se objektivně nalézt 
odpovědi na  důležité otázky 

a  poskytuje ucelený pohled na  jedno z  vel-
kých témat Druhé světové války. 

David Hecl: 
Mluví k Vám kapitán 
Martin Moravec
Jako první Čech se stal kapitá-
nem na Airbusu A380. Navštívil 
desítky zemí, posbíral spoustu 
zážitků a  v  poutavém knižním 
rozhovoru se teď pokouší od-

povědět na všechno, co vás kdy o létání napadlo. 

Pod štítem Charkova 
Darja Stomatová, Ján Schurger
O válce na Ukrajině reportovali 
od prvních dní z Charkova, kde 
na  začátku invaze zůstali jako 
jediný zahraniční štáb a dostali 
se do živého vysílání CNN.

Zapomenuté vojsko 
Jozef Špánik
Tato kniha přináší čtená-
řům informace o  formování 
domobraneckých praporů, 
o  průběhu jejich transportů 
do vlasti a o následném zapo-
jení domobranců do  vojen-

ských operací, jejichž cílem byla stabilizace 
a  zklidnění situace v  pohraničních oblastech 
Československa. 

Nejpilnější dobyvatel vrcholu Maria Rast am Stein
V rámci Novoročního výstupu na Maria Rast am Stein, který se konal v sobotu 7. 1. 2023, byla 
předána cena nejpilnějšímu dobyvateli vrcholu. Stal se jím Marek Pavelec s 570 zápisy 
do knihy. Následovaly ho dámy paní Antalíková s 275 výstupy a paní Kolářová se 122 zápisy. 
Jistě jste si spočítali, že se vítěz musel na poutní místo vydat i několikrát denně. Jak nám pan 
Pavelec prozradil, kopec dobýval na kole i pěšky za každého počasí. Kniha pro něho nebyla 
výzvou, na kopec pravidelně chodí přes deset let. Poukaz na nákup nových bot byl pro něj 
příjemným překvapením. 

Čtenářem roku 2022 se stal  
knihomol Jonáš Kutarňa  
z dětského oddělení. V loňském 
roce přečetl 237 knih vypůjčených 
ve vyšebrodské knihovně. 

Gratuluji a přeji spoustu krásných 
chvilek nad knihami. 

Čtenář  
roku 2022
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únor v knihovně

14.2.2023, 14.00 Odpolední čtení v DPS

15.2.2023, 18.00 Valentinské čtení pro dospělé v knihovně 

16.2.2023, 15.15 Deskohrátky

21.2.2023, 15.00 Masopustní úterý v knihovně

23.2.2023, 16.00 Odpolední čtení pro děti na téma Ruka

program ÚNOR 2023

Sledujte novinky na fb Městská 
knihovna ve Vyšším Brodě 
a insta knihovnavyssibrod
www.knihovnavyssibrod.cz
knihovna@mestovyssibrod.cz
tel. 380 746 611

Kultura
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Představujeme

Každý z nás ví, jak nebezpečná jsou klíšťata, 
kterých je právě u nás opravdu hodně. Kaž-

doročně sledujeme výskytové mapy, nechává-
me se očkovat, hlídáme si termíny přeočkování. 
Před dvěma lety se mi do  ruky dostal článek 
o  ocenění vědců, kteří přišli na  úžasnou věc, 
o které se dočtete níže. A zjistila jsem, že šéfem 
týmu je vyšebroďák Daniel Růžek. Chlapec, 
který již od dětství měl rád přírodu, byl členem 
Vlků. Asi jako každé dítě hltal slova svého oddí-
lového vůdce Akély (Josefa Svojsíka), který byl 
jejich učitelem, ale i parťákem na cestě do pří-
rody, lesa.  

Pane Růžku, jak vzpomínáte na  dětství 
ve Vyšším Brodě? 
Na dětství a mládí ve Vyšším Brodě vzpomínám 
velice rád. A to samozřejmě nejen na čas strá-
vený v  oddílu Vlci. Miloval jsem třeba toulání 
se po  vyšebrodských lesích, kde jsem znal už 
skoro každý kámen. Jako středoškolák a vyso-
koškolák jsem pak každé prázdniny trávil prů-
vodcováním ve  vyšebrodském klášteře, který 
mi také přirostl k srdci. Takže k Vyššímu Brodu 
mám velmi silné pouto.

Jak ovlivnilo prostředí, ve  kterém jste vyrůs-
tal, volbu Vaší specializace? 
Vzpomínám si, že po  jedné hodině přírodo-
pisu v  páté třídě jsem šel hrdě oznámit panu 
učiteli Svojsíkovi (Akéla), že jsem se rozhodl, že 
bych jednou chtěl pracovat v laboratoři J Aké-
la na  mne měl určitě velký vliv, a  to nejen při 
hodinách přírodopisu, ale i v oddílu, kdy nám 
dokázal nesmírně poutavou formou odhalo-
vat taje a  krásy přírody. Pravidelně jsem před 
vyučováním chodil do  školy tzv. „na  křečky“, 
což byla další aktivita v rámci oddílu, kdy jsme 
se starali nejen o  chov křečků, ale i  o  rybičky, 
případně pomáhali Akélovi s přípravou labora-
torních úloh pro výuku, což jsem si vzhledem 
k mé inklinaci k laboratorní činnosti vždy velmi 
užíval. Rád vzpomínám i na paní učitelku Ma-
rešovou, kterou jsme měli na chemii. Takže to 
vše určitým směrem formovalo moje budoucí 
zaměření na  přírodní vědy. Pro virologii jsem 
se rozhodl o něco později, kdy jsem ještě jako 
středoškolák sledoval různé filmy s  epidemio-
logickou tématikou, kdy virologové ve skafan-
drech zachrání svět před smrtelnou nákazou. 
Tak jsem si tenkrát říkal, že to by se mi líbilo 
jednou dělat. A ten sen se mi nakonec splnil – 
ne, že bych tedy zachraňoval svět, ale k  práci 
ve skafandru s vysoce nebezpečnými nákazami 
jsem se dostal.     

Virolog Daniel Růžek 

Jste velmi pracovně vytížen. Vracíte se do  V. 
Brodu často nebo Vás spíš výzkum zavede 
do  vzdálenějších destinací? Zajdete někdy 
na  Fortunii, kde jste jako dítě trávil s  Vlky 
spoustu času? 
V současné době pendluji hlavně mezi Brnem, 
Českými Budějovicemi a  Japonskem, kde nyní 
působím jako hostující profesor. Tím pádem se 
do  Vyššího Brodu dostanu už jen sporadicky 
a  to většinou jen na Vánoce, Velikonoce a  pří-
padně na  pár dní v  létě. Mám v  Brodě rodiče 
a v Loučovicích žije můj bratr s  rodinou, takže 
mé návštěvy jsou hlavně rodinného rázu. Nic-
méně ale většinou neopomenu navštívit i mís-
ta, která mám velmi rád, jako jsou vodopády 
sv. Wolfganga, Maria Rast nebo areál kláštera. 
A i na Fortunii jsem se šel už několikrát podívat 
a zavzpomínat na dětství a Vlky. 

Daniel Růžek vystudoval magisterský obor 
Klinická biologie na  Biologické fakultě a  dok-
torský obor Molekulární a  buněčná biologie 
a  genetika na  Přírodovědecké fakultě Jihočes-
ké univerzity v Českých Budějovicích. V  letech 
2008 – 2009 absolvoval postdoktorandský po-
byt na Oddělení virologie a  imunologie Texas-
kého biomedicínského výzkumného institutu 
v  San Antoniu v  USA. Habilitován byl v  oboru 
Lékařská mikrobiologie na Fakultě vojenského 
zdravotnictví Univerzity obrany v Hradci Králo-
vé a v roce 2021 jej prezident Zeman jmenoval 
univerzitním profesorem. Působí na Přírodově-
decké fakultě Masarykovy univerzity, v Parazito-
logickém ústavu Biologického centra Akademie 
věd a ve Výzkumném ústavu veterinárního lé-
kařství. Je rovněž hostujícím profesorem na Ja-
magučijské univerzitě v Japonsku. 

Česká republika patří k  zemím s  nejvyšším 
výskytem klíšťové encefalitidy na  světě. 
Týmu Daniela Růžka z  Biologického centra 
AV ČR se podařilo identifikovat několik sku-
pin látek s  vysokým antivirovým účinkem, 
který byl pozorovaný nejen v  podmínkách 
in vitro, ale v některých případech i u labo-
ratorních zvířat infikovaných smrtící dávkou 
viru. 
Nově vyvinuté protilátky na klíšťovou encefali-
tidu skýtají velký potenciál. „Uvažuje se o tom, 

že pokud člověk na  sobě najde přisáté klíště, 
nechá jej otestovat v  laboratoři a zjistí, že klíš-
tě bylo pozitivní, bylo by možné mu okamžitě 
podat tyto protilátky, které by ho bezprostřed-
ně ochránily před rozvojem onemocnění,“ řekl 
Daniel Růžek. Fungovat by měly jako okamžitá 
prevence i jako lék.

Danielu Růžkovi za  jeho výzkum udělil Adam 
Vojtěch hlavní ocenění Cenu ministra zdravot-
nictví za zdravotnický výzkum a vývoj. Na pro-
jektu spolupracovali i  Radim Nencka z  Ústavu 
organické chemie a biochemie AV ČR a Luděk 
Eyer z Biologického centra AV ČR.

„Cena ministra zdravotnictví za  zdravotnický 
výzkum a vývoj mi umožňuje nejen zviditelnit 
významné vědecké osobnosti v oblasti zdravot-
nictví, ale je rovněž cestou, jak vědcům a jejich 
týmům vyjádřit poděkování za jejich vytrvalou 
a  obětavou práci, kterou přispívají k  zajišťová-
ní nových poznatků ve  zdravotnické prevenci,  
diagnostice a terapii,“ řekl Adam Vojtěch.

Ačkoli existuje velmi účinné a  dobře snášené 
očkování, pro léčbu klíšťové encefalitidy zatím 
není dostupný žádný protivirový prostředek 
a pacienti jsou odkázáni jen na podpůrnou léč-
bu. Nespornou výhodou protilátek je také jejich 
preventivní účinek. 

Zdroj: 
https://www.bc.cas.cz/

Přírodovědecká fakulta Jihočeské univerzity 
v Č. Budějovicích 
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Putování cisterciáckou klášterní krajinou Vyšší Brod

V lednovém článku „Čtyři roky s CISTERSCA-
PES …“ jsem nejen slíbila pravidelné in-

formace čtenářům vyšebrodského Zpravodaje 
o této mezinárodní síti cisterciáckých klášter-
ních krajin, ale pozvala vás také na Tříkrálový 
výšlap na Maria Rast… Proto tak nějak logicky 
únorové pokračování série našich článků budu 
věnovat tématu sakrální krajiny a také tomuto 
poutnímu místu.

Je až s podivem, kolik stop mnichů cisterciác-
kého Řádu se zachovalo v krajinách, také v té 
vyšebrodské se více než sedm staletí intenzivní 
péče o klášterní panství nesmazatelně vrylo 
a je dodnes čitelných. Každá klášterní krajina je 
vzhledem k místním poměrům jiná, byť do ní 
cisterciáci přinášeli jednotná pravidla a vzorce 
života i hospodaření.
V doposud zachovalých cisterciáckých klášter-
ních krajinách nalezneme nejen výrazné archi-
tektonické památky, ale i drobné pamětníky 
v podobě starých cest, alejí, křížků, kaplí či 
křížových cest. Kláštery byly stavěny v údolí, 
ale poutní místa, jejichž vznik cisterciáci také 
iniciovali, byla budována na vyvýšených mís-
tech. Tak byla pro poutníky viditelná z dálky. 
U cisterciáků neudiví, že většina kaplí i soch 
vede mysl poutníka k Panně Marii.
Ne jinak je tomu na Vyšebrodsku, byť přede-
vším druhá polovina 20. století se na této tváři 
podepsala devastací řady z nich, připomeňme 
osud kostela v obci Kapličky, který byl zlikvido-
ván stejně jako celá obec – odstřelen 4.  června 
1959, nebo zaniklé kaple Panny Marie Bolestné 
s někdejší křížovou cestou a božím hrobem 
na vrchu nad městem Hořice na Šumavě, zni-
čená v roce 1966.

Vyšší Brod měl v tomto smyslu ale štěstí – 
a Maria Rast am Stein. Maria Rast nebo Pan-
na Marie odpočívající na kameni je mariánské 
poutní místo se souborem staveb a křížovou 
cestou. Na původním místě opředeném po-

věstí a lidem uctívaném stála zřejmě provi-
zorní kaplička, následně pak byla postavena 
žulová stavba kaple v novorománském slohu, 
která byla vysvěcena v roce 1888. V roce 1890 
byla tato kaple nahrazena novou jižně od kos-
telíka původního, v níž byla umístěna socha 
Madony v životní velikosti. Původní kaple  
dosud slouží jako galerie ikon-obrazárna. 
Součástí areálu poutního místa je šestiboká 
kamenná žulová kazatelna s pětistupňovým 
kamenným schodištěm, která je umístěna před 
vstupem do kostela. 
V roce 1898 bylo okolo cesty od centra města 
na Maria Rast vybudováno 14 zastavení křížové 
cesty, končící kaplí Božího hrobu na skále pod 
kaplemi. Všechna zastavení křížové cesty mají 
litinové obrazy v kamenných kapličkách, umě-
lecky ztvárňující výjevy událostí, tzv. zastavení, 
z posledního dne života Ježíše Krista popsané-
ho v Bibli v části zvané pašije popisující popisu-
jící ukřižování Ježíše Krista.

Poutní kaple Odpočinku Panny Marie i Kostel 
Panny Marie jsou novorománské stavby s ka-
menným zdivém a s obdobnými architekto-
nickými detaily, které spolu s kamennou kaza-
telnou, božím hrobem a křížem tvoří ucelený 
soubor objektů; je toto území významné nejen 
svou architekturou a historickou hodnotou, ale 
především jako poutní místo se svými kul-
turními a společenskými hodnotami, zasazeno 
do lesnatého terénu v návaznosti na cisterci-
ácký klášter Vyšší Brod. Vzhledem k tomu, že 
došlo k zachování kompaktního celku poutní-
ho místa včetně artefaktů v interiérech, které 
je důležitým dokladem jak historického vývoje 
sakrálních staveb a poutních míst, tak života 
a mentality lidí žijících v tomto regionu, bylo 
poutní místo Maria Rast vyhlášeno před 10 lety 
- roku 2013 - za nemovitou kulturní památku.

Pseudorománská stavba byla postavena 
za účinné finanční podpory kláštera podle ná-

vrhu stavitele ing. Františka Karla za opata Leo-
polda Wackarže a vysvěcena 15. srpna 1888. 
Každým rokem vždy 15. srpna se k poutní-
mu místu konala okázalá procesí za účasti vy-
šebrodských opatů.

Osobnost opata Leopolda Wackarže, který vedl 
klášter v letech 1857–1901, by vydala nejen 
na samostatný článek… byl nejdéle vyšebrod-
ským mnichem, nejdéle opatem a dosáhl nej-
vyšší hodnosti v Řádu v celých dějinách klášte-
ra. V jeho době platil Vyšší Brod za vzorový kláš-
ter, k 600tému výročí založení kláštera (1859) 
se opatovi podařilo zrestaurovat klášterní kos-
tel v neogotickém slohu a také se aktivně podí-
lel na vzniku rakouské cisterciácké kongregace. 
V té době také vznikla velká kostelní věž se 
zvony a všechny střechy jádra kláštera byly po-
kryty břidlicí. R. 1867 vyzdobil konvrš Peregrin 
Ritter nově kněžiště a r.  1887 byl nově zaveden 
vodovod uvnitř klášterních budov. R. 1890 ne-
chal opat Leopold zrenovovat kapli sv. Anny 
na klášterním hřbitově, kde byl pak také sám 
jako první z opatů pohřben. R. 1888 nechal pro 
lidi v blízkosti kláštera zbudovat poutní místo 
„Maria Rast (Odpočinutí Panny Marie)“. Ty ná-
ročné a precizní rekonstrukce vyžadovaly znač-
né prostředky, které se opatu dařilo zajišťovat 
podnikáním kláštera nejen v polním a lesním 
hospodářství. Takto klášter díky novému ka-
nálu mezi Vltavou a Dunajem mohl poprvé 
v dějinách splavovat dřevo přímo do velkých 
měst a také byly mýceny lesy, prováděny me-
liorace a chován extenzivně dobytek. Klášter 
také experimentoval v chovu sladkovodních 
perlorodek a vybudoval vlastní betonárnu 
a  výrobnu střešní krytiny. K zvyšování úrovně 
produkce pořádal opat v okolních vesnicích 
zemědělské a lesnické výstavy… zde již odkážu 
laskavého čtenáře na webové stránky kláštera, 
a v turistické sezóně pozvu na prohlídku kláš-
tera či připravované tematické přednášky.

Více informací zvídavým čtenářům Vyšebrodské-
ho zpravodaje nabízí i v českém jazyce webový 
portál https://cisterscapes.geoway.de, v průbě-
hu roku 2023 na něj naváže zprovoznění turis-
tické mobilní aplikace. Na viděnou při dalších 
putováních cisterciáckými klášterními krajinami, 
ing. Marta Krejčíčková, MAS Rozkvět z.s. 

…. mariánské poutní místo Maria Rast am Stein

Kultura
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Zachraň jídlo! 

„spotřebujte do“
Datum najdeme na potravinách, které jsou 
čerstvé a mají relativně krátkou trvan-
livost. Takové jídlo bychom měli rychle 
sníst, jinak pro nás může představovat 
zdravotní riziko. Po uplynutí doby se už 
produkt nesmí prodávat v obchodech. 
My bychom ho měli jíst jen s opatrností, 
pokud nevidíme ani necítíme nic pode-
zřelého.

mléčné výrobky, chlazené maso, ryby  
nebo výrobky studené kuchyně a další

„minimální trvanlivost do“
Takové datum značí potraviny, které mají 
delší životnost a nekazí se tak rychle.

V obchodech se potraviny mohou prodá-
vat i po uplynutí doby minimální trvan-
livosti. Tyto výrobky najdeme v super-
marketech viditelně označené a oddělené 
od  zbytku zboží. Koupit je můžeme také 
ve speciálních prodejnách se zlevněnými 
potravinami.

sušenky, těstoviny, zavařeniny, čaje, 
 konzervy a další

žádné označení
Někde datum trvanlivosti ani spotřeby ne-
najdeme. Tak je to například u potravin, 
na  kterých zkázu poznáme na první po-
hled (ovoce), a u těch, které se kazí vel-
mi pomalu, nebo dokonce vůbec (silný  
alkohol).

EU v současné době zvažuje rozšíření této 
kategorie o rýži, těstoviny, kávu nebo ma-
so v konzervě.

ovoce a zelenina, silné alkoholické nápoje, 
pekárenské výrobky, ocet, sůl, cukr, 

 cukrovinky, žvýkačky a další

Ingredience:
•  3 přezrálé banány (takové ty  

už černé jsou nejlepší), cca 300 g
•  200 g hladké mouky (jáhlové,  

pšeničné nebo pohankové)
•  40 g rozinek spařených horkou  

vodou a slitých
•  80 ml slunečnicového nebo řepko-

vého oleje
•  150 g cukru
•  2 větší vejce
•  100 g arašídového másla
•  1ČL jedlé sody
•  1ČL kypřícího prášku
•  1ČL skořice
•  1/2ČL muškátového oříšku
•  špetka soli

zdroj: www.zachranjidlo.cz

Spotřebuj mě

Až 8,8 milionů tun jídla v EU se ročně vyho-
dí kvůli datům na obalech potravin. Jedním 
z  důvodů je, že lidé nechápou rozdíl mezi poj-
my „spotřebujte do“ a „minimální trvanlivost“. 
Zbytečně tak vyhazují nejen jídlo, ale i peníze. 
A jak jste na tom Vy? Dokážete správně rozlišit 
informace na etiketách?

Postup:
1.  Troubu předehřejte na 180 stupňů.  

Použijte formu na chlebíček.
2.  Ve větší míse ušlehejte olej s vejci  

a cukrem.
3.  V hlubokém talíři vidličkou rozmačkejte 

banány a smíchejte je s arašídovým más-
lem. Pak přidejte k míse s našlehanými 
vejce a promíchejte, ale už nepřešlehejte.

4.  Ve vedlejší míse smíchejte mouku, sodu, 
kypřící prášek, koření a sůl. Pak už jen 
stěrkou vmíchejte suché ingredience  
k těm zbylým. Na závěr vmíchejte  
rozinky.

5.  Nalijte do formy vyložené pečícím  
papírem a uhlaďte. Na vrch můžete dát 
rozkrojený banán na ozdobu.

6.  Pečte 55 minut. Chlebíček by měl mít 
zlatavou barvu.

7.  Podáváme vychladlý a nakrájený  
na plátky. Díky banánům je hodně 
šťavnatý a nepotřebuje už další krémy 
ani polevy.

Banánový chlebíček

Rozumějte datům  
na obalech správně: 
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PŘIJMEME DO TÝMU
TECHNOLOGA VÝROBY

Ing. Lenka Nožičková
lenka.nozickova@hauser.com
+420 388 404 315

HAUSER spol. s.r.o.
Kaplice 253, 382 41
www.hauser.cz

Ozvěte se nám!

Převádějte své
nápady do praxe

Pojďte ladit různé
výrobní procesy

Naplno si užívejte
atraktivní benefity
s celou rodinou
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K

Mongolsko – země posledních kočovníků
Žádná louka na světě nevoní tak jako mongolská step na jaře. Mateřídouškou, pelyňkem, vol-

ností, nespoutanou divokostí nepokořitelných  kočovníků a svobodou, která nemá konce. 

V nekonečné mongolské stepi ztratíte pojem o hranicích – tady totiž žádné neexistují. Týdny 
a  týdny můžete putovat od jurty k jurtě, napájet se kumysem, žvýkat sýry sušící se na střechách 
jurt, vařit v kamínkách na sušený trus, uléhat na voňavé stepi a naslouchat nočnímu ržání ma-
lých mongolských koní a  pořád na žádné hranice nenarazíte. To všechno a ještě více zažijeme 
během přednášky, při které nakoukneme do nejedné jurty, sníme nejednu ovci, budeme osl-
něni zlatem klášterů a překvapeni skromností a pracovitostí kočovníků žijících v neuvěřitelně 
drsných podmínkách. Stepí a pouští projedeme expedičními vozidly přes 3.000 km, abychom 
viděli z  Mongolska to nejkrásnější – nebetyčné hory, klikatící se řeky, proměnlivé barevné pouš-
tě, sytě zelené stepi a prastaré buddhistické kláštery. Seznámíme se co nejpodrobněji s životem 
posledních kočovníků. 

Beseda s Mgr. Ivo Dokoupilem 
Pondělí 20. 02. 2023, 17:00 hod.
Klub pod kinem, vstupné: 50 Kč 

Kultura
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Firma Pavelec, s. r. o. hledá zaměstnance na tyto pozice

PRACOVNÍK PRO OPRAVU A SERVIS LODÍ
• HPP • nástup možný ihned • požadována manuální zručnost

ČÍŠNÍK, SERVÍRKA RESTAURACE INGE VE VYŠŠÍM BRODĚ
• HPP • nástup možný od 1. 2. 2023 • NJ výhodou

AUTOMECHANIK, ŘIDIČ C + E, D
• HPP • nástup možný ihned • požadujeme profesní průkaz řidiče

ZEDNÍK
• HPP • Požadována manuální zručnost a praxe v oboru

nabízíme:
- zajímavé finanční ohodnocení
- zázemí a stabilitu zavedené firmy
- práci v příjemném kolektivu
- zaměstnanecké benefity

požadujeme:
- pracovitost
- slušné vystupování

Řádková inzerce
• Do zavedené stomatologické laboratoře, která je součástí zubní klini-
ky ve Vyšším Brodě přijmeme šikovného zubního technika/technič-
ku na HPP.  Zaměření na fixní a snímací protetiku, scanování a dezigno-
vání prací. Nutné odpovídající vzdělání. Praxe v oboru vítána, ale není 
podmínkou. Absolventy (zájemce) bez praxe zaučíme. Nástup možný  
dle dohody. V případě zájmu nás kontaktujte na tel.: 775 588 087, 
Zahnklinik Dr. Jakubčák. 

• Koupím staré pivní lahve s nápisy, pomozte mi prosím rozšířit největší 
českou sbírku, příp. pouze ocením. Děkuji, Jiří Drvola, TF: 724 277 237. 

V případě zájmu zašlete životopis na e-mail:  
prace@pavelec.cz / tel:  775748800

serv ce
electro ic

bbyy  BBrrooddyyss  - servis počítačů a mobilních telefonů
- prodej IT a elektroniky
- instalace zabezpečovacích systémů
- satelitní televize Skylink (instalace, servis)
- prodej příslušenství
- výměna Sodastream bombiček

Kaplická 143    Vyšší Brod    info@brodys.cz    380 420 555

POZOR! 
Klienti České spořitelny využívající starší operační sytémy

Windows se od února nedostanou do internetového bankovnictví.
S tímto problémem se můžete obrátit na tel. 777192924, nebo

na info@brodys.cz

Prezentuj se!
Provozuješ ve Vyšším Brodě a blízkém okolí restauraci, ubytová-
ní či jiné služby? Pošli nám údaje a my tě budeme prezentovat  
na našich nových webových stránkách.
Rádi budeme prezentovat tvou restauraci, ubytování, obchod  
a další provozy a služby na našich webových stránkách. 
Na mail: infocentrum@mestovyssibrod.cz pošli tyto údaje:

– Název firmy 
– Krátký popis (jedna až dvě věty)
– Pěknou fotku nebo logo 
– Adresu
– Telefonní číslo 
– Adresu webových stránek či facebook

komunikativní pokladní/pokladníka
Náplň práce:  • organizace návštěvnického provozu 
 • prodej vstupenek
  •  poskytování základních informací návštěvníkům 

hradu
 • dohled nad expozicí

Požadujeme:  • kultivované a vstřícné vystupování
 • dobré komunikační schopnosti
 • organizační schopnosti, samostatnost,  

zodpovědnost, spolehlivost
 • základní znalost práce s PC
 • vítáme znalost angličtiny nebo němčiny,  

případně dalších jazyků na komunikační úrovni
 • trestní bezúhonnost (výpis z rejstříku trestů)

Nabízíme:      • mzdu 140 – 150 Kč/hod.
 • práci v malém příjemném kolektivu
 • atraktivní prostředí národní kulturní památky
 • příspěvek na stravování formou paušálu
 • možnost dlouhodobé spolupráce

Práce je vhodná i pro důchodce

V případě zájmu zašlete svůj životopis s uvedením dosavadní 
praxe a jazykových znalostí na email: rozmberk@npu.cz

Státní hrad Rožmberk hledá na období duben – říjen

Inzerce



Softwarové centrum
České Budějovice

Karel Vinš                   +420 380 386 736                   karel.vins@engel.at

www.fb.com/ENGELCZkariera

www.engel.cz

www.pracevengelu.cz

Kolegové v Softwarovém centru v Českých Budějovicích se zabývají především vývojem 
částí řídícího systému našich strojů, digitálním řešením pro vývoj cloudových aplikací a také 
podporou produkce konfigurací a individualizací našich strojů. Oddělení se technologicky 
rozrůstá a právě hledáme nové kolegy na tyto volné pozice:

■ Software developer
■ Platform engineer
■ Site reliability engineer

■ Software engineer
■ UI / UX designer
■ Product owner

java Spring Boot

angular, CSS

keycloak

azure DevOps, TFS

monorepo

JIRA kafka

linux JFrog Artifactory

docker, Kubernetes C#, C++ or another OOP language

U nás můžeš uplatnit:



kulturní program

• 9. 2. 2023 čtvrtek,  
18:00, Klub pod kinem
PROMÍTÁNÍ „HON ZA UTOPIÍ“
Zimní promítání dokumentů  
z festivalu Jeden svět

• 14. 2. 2023 úterý,  
14:00, DPS
ODPOLEDNÍ ČTENÍ V DPS

• 14. 2. 2023 úterý,  
17:00, Kino
POHÁDKA „ČAJ PRO PRINCEZNU 
VŘEŠTILKU“
Divadlo potulného čajovníka
Vstupné 50 Kč / osoba

• 15. 2. 2023 středa,  
18:00, Městská knihovna 
VALENTINSKÉ ČTENÍ  
PRO DOSPĚLÉ
Červená knihovna

• 16. 2. 2023 čtvrtek,  
15:15, Městská knihovna 
DESKOHRÁTKY V KNIHOVNĚ

• 16. 2. 2023 čtvrtek,  
16:00, Klub pod kinem
SETKÁNÍ SENIORŮ
Posezení s hudbou a občerstvením
Vstupné 50 Kč / osoba 

• 18. 2. 2023 sobota,  
8:00, parkoviště na náměstí
EXKURZE  
DO PIVOVARU FREISTADT
Včetně ochutnávky 3 druhů piv  
+ komentovaná prohlídka města 

• 18. 2. 2023 sobota,  
14:00, Hotel Šumava sál
MAŠKARNÍ BÁL PRO DĚTI
Masky, tanec a spousta další  
zábavy s Hankou Havlíčkovou
Vstupné 100 Kč / dospělá osoba
Děti v maskách zdarma

• 20. 2. 2023 pondělí,  
17:00, Klub pod kinem
MONGOLSKO – ZEMĚ  
POSLEDNÍCH KOČOVNÍKŮ
Přednáší: Mgr. Ivo Dokoupil
Vstupné 50 Kč / osoba 

• 21. 2. 2023 úterý,  
15:00, Městská knihovna 
MASOPUSTNÍ ÚTERÝ  
V KNIHOVNĚ 

• 23. 2. 2023 čtvrtek,  
16:00, Městská knihovna 
ODPOLEDNÍ ČTENÍ PRO DĚTI 
„RUKA“
Knižní novinka, daktyloskopie, 
znaková řeč…

www.ivyssibrod.cz
facebook: vyssibrod
Změna programu vyhrazena.

Sbíráme víčka  
z PET lahví

Pro účely konání sportovních her  
a dětských táborů sbíráme víčka  

z PET lahví. 

Noste je do Infocentra! 
Děkujeme. 

partner  
Vyšebrodského zpravodaje

Kulturu ve Vyšším Brodě podporuje

únor


